
 

Side 1 

 

 

 

 

 

 

 

Opsamling på workshop med 
Klimadialogforum 
Indhold 

Opsamling på workshop den 22. november ..................................................................................................................... 1 

1. Tema: Biomasse ......................................................................................................................................................... 2 

2. Tema: EU og klimapolitik ......................................................................................................................................... 2 

3. Tema: Landbrug......................................................................................................................................................... 3 

4. Afsluttende diskussion .............................................................................................................................................. 3 

Skriftlige input fra Klimadialogforum .............................................................................................................................. 5 

Opsummering af de skriftlige input .............................................................................................................................. 5 

 

Opsamling på workshop den 22. november 2021 

Mandag den 22. november var Klimadialogforum inviteret til en workshop med Klimarådet. Formålet var at give 

Klimadialogforums medlemmer muligheden for at komme med input til Klimarådets fremadrettede arbejde. 

Workshoppen blev afholdt i fire sessioner, hvoraf de første tre var underlagt et tema hhv. 1) biomasse, 2) EU og 

klimapolitik samt 3) landbrug. Den sidste session 4) afsluttende diskussion var ikke underlagt et tema, og der var 

her mulighed for at komme med input til Klimarådets arbejde, der ikke umiddelbart var knyttet til de tre udvalgte 

temaer. Klimarådet vil gerne takke for de mange konstruktive input, som medlemmerne er kommet med både 

mundtligt og skriftligt.  

Særligt fra den afsluttende session og de skriftlige input er der blandt flere af Klimadialogforums medlemmer 

udtrykt et generelt ønske om, at Klimarådet i endnu højere grad fokuserer på effekterne af klimapolitikken, blandt 

andre økonomiske, sociale, globale og miljømæssige konsekvenser. Klimarådet tager de mange input med videre i 

overvejelserne omkring det kommende arbejdsprogram for 2022, der forventes fremlagt efter statusrapporten er 

offentliggjort i slutningen af februar.  

 

29 medlemmer af klimadialogforum deltog fysisk og fire medlemmer deltog online. Desuden deltog fire 

rådsmedlemmer fra Klimarådet samt flere sekretariatsmedarbejdere. 12 medlemmer har indsendt skriftlige input. 

Notatet består af en kort opsamling på de mundtlige input, som Klimarådet modtog ved selve workshoppen fra 

oplægsholderne og den efterfølgende diskussion i plenum. De indsendte skriftlige input er vedlagt i deres fulde 

længde og findes til sidst i notatet. 



 

Side 2 

1. Tema: Biomasse 

CONCITO og Dansk Energi holdt indledningsvist to korte oplæg under temaet biomasse. Dansk Energi valgte at 

hæve blikket en smule og fokusere på skovens potentiale og rejste problemstillingen; hvordan udnytter vi bedst 

skovens potentiale til at levere produkter og services, biodiversitet, kilder til BECCS og PtX, og hvor stor en spiller 

skovene kan være for at nå klimamålene. CONCITO tog i deres oplæg udgangspunkt i deres seneste analyse af 

biomasseforbruget i Danmark, og hvordan biomasseforbruget kan begrænses. 

Klimadialogforums input 

I den efterfølgende diskussion fremhævede flere medlemmer vigtigheden af at tænke biomasse bredere end blot 

som træ. Anvendelsen af biomasse bør tænkes sammen med arealanvendelsen generelt, skovenes og 

træmaterialers funktion som CO2-lager, biodiversitet, og hvordan man bedst bruger de eksisterende kulstofkilder. I 

den forbindelse blev det fremhævet, at det er vigtigt at se på en udfasning af brugen af biomasse, og at man er nødt 

til samtidig at forholde sig til, hvorvidt der er en tilstrækkelig udbygning af VE. Det blev desuden understreget, at 

man i den forbindelse bør forholde sig til, hvad der sker uden for landets grænser både globalt og i EU.  

Der blev fremlagt et forslag om at se på biogas på samme måde som man i dag ser på biomasse fx i forhold til 

bæredygtighed. Og det blev foreslået at undersøge, hvordan en bioressourcestrategi kunne udformes, der bl.a. 

forholder sig til, hvordan vi får mest værdi ud af den biomasse, vi har. Behovet for at se på biomasseressourcer i 

havet blev også nævnt. 

2. Tema: EU og klimapolitik 

Rådet for Grøn Omstilling og Danske Rederier indledte sessionen med to korte oplæg. Begge havde de fokus på 

EU-Kommissionens forslag til en klima- og energipakke, Fit-for-55. Rådet for Grøn Omstilling havde især fokus på 

vejtransporten og luftfarten, mens Danske Rederier havde fokus på skibsfarten.   

Rådet for Grøn Omstilling opfordrede til at undersøge konsekvenserne af det reviderede direktiv for vedvarende 

energi, og hvilke konsekvenser det vil få for Danmark i forhold til anvendelsen af biobrændstoffer i vejtransporten. 

Vil det være muligt med en udfasning? Rådet for Grøn Omstilling foreslog, at Klimarådet kunne undersøge, hvilke 

CO2-kilder der kan bruges til produktionen af grønne brændstoffer.  

Danske Rederier understregede at brændstoffer er nøglen til omstillingen af skibsfarten. I det lys påpegede Danske 

Rederier, at tilstrækkelig udbygning af vedvarende energi kan blive helt afgørende for omstillingen af skibsfarten. 

Afslutningsvis opfordrede Danske Rederier Klimarådet til at tænke omstillingen globalt og i det perspektiv 

undersøge, hvordan den vedvarende energi kan fordeles og anvendes optimalt, og samtidig understøtte en 

langsigtet og kontinuerlig planlægning.  

Klimadialogforums input 

Klimarådet blev opfordret til at sætte fokus på, hvordan Danmark kan blive nettoeksportør af VE-el især efter 

2030. I forlængelse heraf blev udfordringen med tilstrækkelig vedvarende energi fremhævet. Det blev også 

foreslået, at Danmark sætter et mål for vedvarende energi samt forholder sig til, hvor den skal sættes op.  

I forhold til transportsektoren blev særligt to problemstillinger fremhævet, nemlig udfordringerne med 

ladeinfrastruktur særligt i byerne, samt de finanspolitiske udfordringer ift. registreringsafgiften på elbiler.  

Greenwashing og manglende regulering på dette område, også på EU-plan, blev pointeret som en væsentlig 

problemstilling. Lækage blev fremhævet som en underbelyst udfordring og flere opfordrede derfor Klimarådet til 

at se nærmere på lækageeffekten af fx indsatser over for luftfarten. 

Tidsdimensionen i den grønne omstilling blev fremhævet, herunder ønsket om, at Klimarådet laver analyser, der 

rækker ud over 2030. På et mere overordnet plan blev det foreslået, at se på Danmarks rolle i en international 

kontekst, særligt i lyset af regeringens ambition om at være et foregangsland. Det blev påpeget, at Danmark har 

mulighed for at påvirke de europæiske indsatser og reguleringer.  
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3. Tema: Landbrug 

Danmarks Naturfredningsforening indledte med et kort oplæg med fokus på den nyligt vedtagne landbrugsaftale. 

De fremhævede bl.a., at der mangler en plan B, hvis ikke de teknologiske løsninger leverer som forventet. 

Danmarks Naturfredningsforening opstillede en række spørgsmål, som Klimarådet kunne forsøge at besvare: 

Hvordan kan man producere klimaneutrale fødevarer? Hvordan og hvornår kan man implementere en CO2-afgift i 

landbruget? Hvilken rolle får aftagerledet? Hvordan får vi alle lavbundsjorder taget ud af drift? 

Landbrug & Fødevarer holdt dagens sidste oplæg med en opfordring til at tænke omstillingen af landbruget 

holistisk. En af udfordringerne i omstillingen mod en mere plantebaseret produktion er de manglende 

forsyningskæder, som er opbygget gennem mange år på det animalske område. Derudover blev det understreget, 

at den globale efterspørgsel er afgørende. Derfor kunne Klimarådet se nærmere på, hvordan vi kan ændre adfærd i 

Danmark, som også kan påvirke globalt.  

Klimadialogforums input 

Det blev foreslået at undersøge konsekvenserne ved helt at afskaffe landbrugsstøtten. Der er mange penge bundet 

op i det nuværende støttesystem, og det blev nævnt, at ændringer kræver kompensation. Det blev også påpeget, at 

man kunne undersøge metans rolle mere generelt, og Klimarådet kunne evt. genbesøge den tidligere 

lavbundsanalyse.  

En afgift på landbruget blev også fremhævet som en udfordring, som Klimarådet kunne se nærmere på. I den 

forbindelse blev både bedriftsregnskaber og CONCITOs klimadatabase fremhævet. Lækageeffekten bør også 

undersøges for at kunne fastlægge det rette niveau for en afgift.  

Det blev desuden foreslået, at Klimarådet kunne se nærmere på en kvalificering af den seneste landbrugsaftale og 

undersøge, hvor sikre de forventede reduktioner er. Klimarådet blev også opfordret til at arbejde på, hvordan man 

kan ligestille erhvervets rammevilkår, så der er en ligestilling mellem den animalske og plantebaserede produktion.  

4. Afsluttende diskussion 

Afslutningsvis blev ordet givet frit, og medlemmerne fik mulighed for at komme med deres input uden for de tre 

udvalgte temaer. Anbefalingerne kan inddeles under overskrifterne 1) de guidende principper og andre 

tværgående emner og 2) sektorspecifikke anbefalinger. 

1. Guidende principper og andre tværgående emner  

Klimarådet blev bl.a. opfordret til at: 

 undersøge hvordan 70-procentmålet i 2030 og klimaneutralitet senest i 2050 opnås mest 

omkostningseffektivt med en opfordring til at undgå en dyr tilskudsvej 

 undersøge hvilke kompetencer, der vil blive efterspurgt på fremtidens grønne arbejdsmarked, da der 

allerede nu er udfordringer med mangel på kompetencer 

 undersøge hvilke konsekvenser manglen på kompetencer kan få for den grønne omstilling 

 genbesøge tidligere analyser om klimakreditter og evt. belyse anvendelsen af klimakreditter, herunder 

hvorvidt det kan få negative konsekvenser for nye lande og økonomier, der kan blive holdt ude 

 anvise hvilket sæt af beregningsforudsætninger, der bør anvendes i analyser af dansk klimapolitik 

 undersøge, hvordan Danmark i højere grad kan reducere de globale udledninger ved at eksportere grønne 

løsninger og produkter 

 udarbejde et virkemiddelkatalog, som det også fremgår af klimaloven 

 lave en analyse af det lange sigte med det brede perspektiv, da det opfattes som Klimarådets opgave at 

stille de helt centrale spørgsmål fx om anvendelsen af ressourcer 

 genberegne Danmarks bidrag til Parisaftalen og det danske 70-procentmål på baggrund af IPCC’s 

opdaterede drivhusgasbudget 
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 undersøge forholdet mellem nationale og det globale udledninger – flere virksomheder bliver klemt at det 

nationale 70-procentmål, der kun tager højde for de territoriale udledninger 

 sætte fokus på adfærdsændringer og ikke kun teknologiske udviklinger  

 undersøge, hvorvidt det er realistisk at fortsætte vores adfærd og stadig nå klimamålene. 

 

2. Sektorspecifikke anbefalinger 

Klimarådet blev bl.a. opfordret til at: 

 undersøge barrierer for energieffektivisering 

 gennemgå byggebranchen, der har stort potentiale og mange muligheder for en grøn omstilling 

 analysere befordringsfradraget, der giver incitament til øget kørsel 

 undersøge konsekvenserne og barriererne ved hjemmearbejde også på den anden side af 

coronasituationen 

 undersøge, hvordan man mest omkostningseffektivt omstiller fødevaresektoren, der ikke er kommet 

tilstrækkelig langt med tilskud og mærkningsordninger 

 undersøge, hvorvidt der er et tiltrækkeligt datagrundlag til at indføre en afgift, særligt i landbruget 

 undersøge, hvordan det eksisterende økonomiske incitamentssystem i landbruget baseret på tilskud 

spiller sammen de øvrige tiltag inden for sektoren 

 undersøge det fremtidige behov for grøn strøm og den deraf følgende udfordring med infrastrukturen, der 

skal kunne understøtte dette 

 undersøge modebranchen og fast fashion, der er en stor udfordring 

 undersøge havet som en potentiel bioressource. 
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Skriftlige input fra Klimadialogforum 

Klimarådet har ud over de mundtlige input på workshoppen den 22. november også modtaget en række skriftlige 

input fra medlemmerne af Klimadialogforum til Klimarådets fremadrettede arbejde. Disse input er vedlagt i fuld 

længde nedenfor. Følgende medlemmer har indsendt skriftlige input: 

1. CONCITO 

2. Dansk Erhverv 

3. Dansk Industri 

4. Dansk Metal/ CO-industri 

5. Fagbevægelsens Hovedorganisation 

6. Forbrugerrådet Tænk  

7. Globalt Fokus 

8. IDA 

9. Klima-, Energi- og Forsyningsministeriet 

10. Ledernes Hovedorganisation 

11. Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri 

12. Økologisk Landsforening. 

Opsummering af de skriftlige input 

De skriftlige input kan overordnet opsummeres under overskrifterne 1) de guidende principper og andre 

tværgående emner og 2) sektorspecifikke anbefalinger. 

1. De guidende principper og andre tværgående emner 

Flere medlemmer efterspørger, at Klimarådet ser nærmere på flere af de guidende principper, der er beskrevet i 

klimalovens §1. Særligt efterspørges det, at Klimarådet forholder sig til Danmark som foregangsland, en 

omkostningseffektiv grøn omstilling, den langsigtede omstilling og vejen til klimaneutralitet, hvilke konsekvenser 

omstillingen kan få for dansk økonomi, de fordelingsmæssige aspekter samt undersøge hvilke grønne 

kompetencer, der vil blive behov for i fremtiden. Der efterspørges desuden et generelt fokus på EU-lovgivningen og 

Danmarks muligheder for at påvirke de globale udledninger med de afledte effekter, det kunne få. Et fokus på 

beregningsforudsætninger og datagrundlag fremhæves også af flere medlemmer.  

2. Sektorspecifikke anbefalinger 

Medlemmerne kommer med anbefalinger inden for særligt tre sektorer. Landbrugssektoren og fødevareerhvervet 

er på dagsordenen hos flere medlemmer. Det fremhæves bl.a., at Klimarådet kunne undersøge muligheder og 

barrierer for en grøn omstilling af fødevareerhvervet, men også forbruget af biomasse og bioøkonomi går igen som 

problemstillinger, som Klimarådet kunne undersøge nærmere.  

Industrien er en anden sektor med stort fokus blandt en del medlemmer. Flere fremhæver energieffektiviseringer, 

eksportpotentialer og elektrificering som emner, Klimarådet kunne se nærmere på. Transportsektoren blev også 

nævnt af flere medlemmer, både vejtransporten, den kollektive trafik og omstillingen af luftfarten fremhæves som 

områder, Klimarådet kunne se nærmere på. 



 

 

CONCITO input til Klimarådets arbejde 
CONCITO takker for muligheden for komme med input til Klimarådets fremtidige analyser. Nedenstående 
supplerer vores kommentarer på mødet i dialogforum d. 22. november. 

Der er naturligvis mange relevante emner, som vi mener ville beriges ved, at Klimarådet analyserede dem. 
Vi har identificeret 8 og deraf fremhævet 3, som vi mener fortjener særlig prioritet. 

De 3 prioriterede forslag er: 

1. Krav fra Klimarådet til anskueliggørelse af, at klimamål nås 

Vi vurderer ikke, at regeringen med Klimaprogram 2021 endnu i tilstrækkelig grad har anskueliggjort, at 
klimamålet nås.  

Det første prioriterede forslag er derfor vores ønske til, at Klimarådet anviser mere specifikke krav til, hvad 
regeringen bør levere for at anskueliggøre, at klimamålet nås. Det vil også gøre krav til efterfølgende 
handlingspligt fra regeringen mere konkret. 

Et led i operationalisering kan blandt andet være at anvise bud på indfasningsstier for de forskellige 
elementer i udviklingssporet med bidrag år for år frem mod 2030 samt medfølgende finansiering til 
støttekrævende elementer. 

Hvis man kan operationalisere, hvad der udestår af handling, vil det tvinge regeringen til at blive mere 
konkret på, hvordan indfasning ser ud og dermed bidrage til at begrænse udskydelsen af klimahandling.  

2. Klimarådets beregningsforudsætninger 

CONCITO har for nylig peget på det uhensigtsmæssige i blandt andet Energistyrelsens brug af 
beregningsforudsætninger, der ikke tager højde for hastigheden i den grønne omstilling i vores 
nabolande1. Særligt afspejler beregningsforudsætningerne ikke at verdens lande lever op til Parisaftalen 
eller vedtagne klimamål i EU. Det fører bl.a. til en overvurdering af prisen på fossile brændsler.  

                                                                    
1 https://concito.dk/concito-bloggen/dansk-energi-klimapolitik-bygger-paa-sort-analysefundament 
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Vi ønsker derfor at Klimarådet anviser hvilket sæt af beregningsforudsætninger de mener, der bør 
anvendes i analyser af dansk klimapolitik. Samt blander sig i hvilke forudsætninger der anvendes i 
internationale analyser i fx IEA og EU. 

3. Afdækning af overlappende ressourceanvendelser 

Der er en række uafhængige klimadebatter, hvor vi savner, at nogen samler, hvad vi ser som det 
underliggende ressourcespørgsmål.  

Det ville være værdifuldt, om der ses på om de klimatiltag vi igangsætter og planlægger er gensidigt 
kompatible om der lægges beslag på ressourcer (areal, strøm, CO2, biomasse, biogas,…) fra flere 
forskellige sider.  

Konkret kan det illustreres med spørgsmålet forventninger til brug af biomasse, pyrolyse, CCS, PTX og 
skovrejsning, om de er gensidigt kompatible og, hvordan der foretages en meningsfuld prioritering. 

Som supplement til ovenstående forslag er der også en række andre emner, hvor vi kunne ønske 
Klimarådets stemme: 

 Støtte vs. afgiftsdiskussion – I den nuværende debat om effektiv klimastrategi så vi gerne, at 
Klimarådet bidrog med sine analyser til denne diskussion og understøttede en effektiv og 
retfærdig grøn omstilling. 

 Glasgow-aftalen, EU’s fit for 55 og Tyskland nye koalition er alle med til at rykke rammerne for 
Danmarks klimaomstilling. Vi savner en analyse, der samler op på den udvikling og dets 
konsekvenser for Danmark. 

 Hvor Danmarks klimamæssige bidrag er størst i en global sammenhæng, hvad er Danmarks 
styrkepositioner (havvind,…) 

 En analyse af hvilke fokuspunkter Danmark bør have i sin klimapolitik i forhold til EU. 

 Hvordan luftfartens ikke-CO2 udledninger (fx kondensstriber) bør opgøres og anbefaleringer til, 
hvordan disse kan nedbringes.  



Dansk Erhverv 

Først og fremmest er der en stor ros til jeres arbejde. Så blive med det I gør. 

Vores altoverskyggende anbefaling er, at der laves en opgørelse og kvantificering af den 

samfundsøkonomiske effektivitet af den første klimapolitik jf. jeres mandat og opdrag i klimaloven §1 stk.3. 

Fx har DØRS i deres rapport fra marts 2021 opgjort omkostningerne ved en ”optimal tilskudsvej” til de 70% 

til ca. 18 mia. i BNP og knap 50 mia. årligt fra 2030 på de offentlige finanser. 

Den danske klimapolitik kan jo indtil videre bedst karakteriseres som et politisk forsøg på at lave en ”optimal 

tilskudsstrategi” jf. DØRS definitionen. 

Helt konkret, så foreslår vi, at I i jeres februar vurdering af regeringens klimapolitik ud over en vurdering af 

målopfyldelsen (tCO2) også laver en analyse af omkostningerne ved den valgte vej til målet. Dvs. 

omkostninger ved valg og fravalg af virkemidler. 

Det kunne være en vurdering af: 

- Hvor meget lavere BNP vil der være i 2030 ved de besluttede virkemidler set ifht. den mest 
omkostningseffektive vej (jeres forslag om klimaafgift fra 2020) 

- Hvor meget belaster de valgte virkemidler de offentlige finanser i 2030 (årligt) opgjort ifht. den mest 
effektive vej (jeres forslag om klimaafgift fra 2020) 

 

Denne vurdering er helt afgørende for at få en oplyst politisk og samfundsmæssig debat, hvor fordele og 

ulemper ved den førte politik står klart. Datagrundlaget kan fx være DØRS analyse fra foråret. 

I forhold til de mere sektorspecifikke analyser så foreslår vi følgende: 

- Udarbejdelse af scenarier, hvor der ses på alternative analyseforudsætninger (jf. fx indlæg fra 
Concito på Altinget) 

- Opgørelse af de samlede subsidier (DK + EU og direkte + indirekte) til CO2-intensiv produktion i 
Danmark inkl. landbrugsstøtten. 

- Hvordan skabes der en incitamentsstruktur til reduktion i landbruget (CO2e-afgift, 
bedriftsregnskaber, ETS-udvidelse, etc.)?  

- Hvilke GHG reduktionspotentialer er der i Cirkulær Økonomi og hvilke politiske incitamenter kan 
fremme dette? 

- Analyse af hvordan der kan stilles ens bæredygtighedskrav inkl. ILUC og LUC til alt biomasse – 
herunder feedstock til biogas, affald, træ, sidestrømme, fødevarer, foder, osv. samt hvordan disse 
krav kan gælde for alle anvendelsesformer (energi, biogas, fuels, bio-plast, fødevarer osv.). 

- Hvor stort er det danske og det globale GHG-reduktionspotentiale ved nye bioteknologiske 
klimaløsninger – de såkaldte bio solutions, som bl.a. fremhævet i regeringens regionale vækstteam 
og af klimapartnerskabet for Life science og biotek? 

 



Dansk Industri 

 Biomasse: Vi går i DI helt ind for bæredygtighedskrav for anvendelse af biomasse. Vi vil også være 
positive over for EU-Kommissionens overvejelser om at styrke bæredygtighedsaspekter i EU’s FF 55 regi. 
Der er et behov for at få klarlagt definitioner og anvendelsesmuligheder – vi mener ikke det er 
hensigtsmæssigt med en generel biomasse-afgift. Det må kobles sammen med bæredygtighedsaspektet. 
 

 EU og klimapolitik: EU's fælles klimaindsats er helt central for at lykkes med en effektiv omstilling i 
Danmark – og for at lykkes med at opnå robust CO2-reduktionsbidrag. Når EU øger sit klimamål med 1 
pct. og implementerer det, sikres CO2-reduktioner svarende til ca.  15 gange den nuværende danske CO2-
udledning. Samtidigt får vi med ambitiøs EU indsats og EU værkstøjskassen åbnet et betydeligt grøn 
markedspotentiale og får i højere grad ligestillet de europæiske virksomheder konkurrencemæssigt. EU FF 
55 pakken omfatter både de velafprøvede tiltag som EU’s CO2-kvotesystem, energieffektivisering og 
vedvarende energi – samt nye indsatser ift. grøn omstilling i transport og lufttransport, PtX mv. Det giver 
en volumen som gør det effektivt – det giver også øget grøn konkurrence. Og her skal vi i Danmark gribe 
med begge hænder – vi skal forstå at tænke det bedste fra EU ind i vores indsatser – og vi skal være på 
forkant med de strategiske indsatser vi skal lykkes med. På den måde bliver klima også erhvervspolitik. Vi 
ser gerne at Klimarådet i deres arbejde fremover i højere grad opdyrker de positive elementer af bidraget 
fra EU. Vi ser EU-sporet som en mulighed – som vi kan og skal formå at drage nytte af.  
 

 Landbrug: Landbrugets biologiske CO2-udledninger er ”hard to abate” udledninger. De skal adresseres 
målrettet med arealtiltag mv. Klimabidrag fra landbruget er et nøgleelement i realisering af det danske 70 
pct. klimamål. Som for øvrige vanskelige (klimamæssigt) fremstillingsprocesser er der nogle dilemmaer 
gemt her. Hvordan kan vi lykkes med at sænke CO2-udledningen uden at lukke for et erhverv, der stadig 
er vigtigt for Danmark? Hvordan skal vi se på det i en international kontekst, hvor dansk landbrug pga. 
den høje produktivitet har relativt lavere CO2-aftryk pr. produceret enhed end man har andre steder? 
Både EU og herhjemme vil vi se en stadig tættere kobling mellem biodiversitet, arealanvendelse, klima og 
landbrugserhvervet. Det er komplekst og det kræver gode løsninger, der måske er skræddersyede for at 
kunne sikre klimalovens hensyn. Klimarådets stemme og bidrag til at sikre en nuanceret debat bliver 
meget vigtig.  

 
 Øvrige kommentarer: Diskussionerne om den grønne skattereform er meget vigtige – og har store 

konsekvenser for både klimaindsatsen og vores medlemmers fremtidige investeringsvilkår. DI støtter op 
om en højere ensartet CO2-beskatning. For efterhånden længe siden anbefalede klimarådet en CO2e-
afgiftssats på 1.500 kr. pr. ton. I mellemtiden er EU’s CO2-kvotepris steget meget betydeligt og der er 
indgået klimaaftaler, der påvirker 2030 klimamankoen, herunder for landbruget, og EU fit for 55 udspil er 
kommet. Derfor vil vi opfordre jer til at opdatere jeres analyse, så vi alle har et solidt grundlag for de 
videre drøftelser. Vi vil dertil pege på klimalovens guidende principper og de dilemmaer, der kan ligge i 
afvejning her og opfordre jer til at indarbejde perspektiver på dette i jeres kommende rapport om 
regeringens klimaprogram. 

 



 

 

Dansk Metals input til Klimarådets fremadrettede arbejde 

 

Dansk Metal takker for muligheden for at komme med input til Klimarå-

dets fremadrettede arbejde.  

Vores input her suppleres af input givet fra Fagbevægelses Hovedorga-

nisation (FH) vedr.: 1) Uddannelse og beskæftigelse, 2) de fordelings-

mæssige aspekter i den grønne omstilling såvel 3) analyser af veje til kli-

maneutralitet. For Dansk Metal er det vigtigt, at vi får belyst aspekter vedr. 

fremtidens energiproduktion, industriens omstilling til CO2-neutralitet, 

såvel som de nødvendige forskningsindsatser for at Danmark kan leve 

op til Parisaftalens målsætninger senest i 2050.  

Dertil foreslår Dansk Metal, at Klimarådet igangsætter analyser på tre 

områder:  

1. Elektrificering af industrien 

Et væsentligt konkurrenceparameter for industrivirksomhederne 

er udgifterne til energi til at opretholde selve produktionen i Dan-

mark. Her møder danske virksomheder en del barrierer vedr. 

manglende rentabilitet eller for lang tilbagebetalingstid ved at 

omstille til grønne løsninger i produktionen. Konkret kan udled-

ningen sænkes ved at mindske energiforbrug blandt andet ved at 

effektivisere varmeprocesserne i produktionen. Det kan ske ved 

udskiftning af ældre maskiner, såvel som potentialerne for elek-

trificering af varmeprocesserne ikke er fuldt belyst. En del proces-

ser i industrien anvender i dag naturgas og Partnerskabet for Pro-

duktionsvirksomheder anbefaler, at de varmeprocesser der ikke 

kan omlægges til el, omlægges til biogas eller anden biomasse. 

Denne udfordring synes underbelyst. Dansk Metal mener derfor, 

at der er behov for yderligere indblik i hvordan vi sikrer elektrifi-

ceringen i industrien, såvel vi får belyst de konkrete muligheder, 

barrierer, risici og gældende rammevilkår for elektrificeringen af 

industrien. Samt at Klimarådet kan overveje at komme med anbe-

falinger til ændringer i rammevilkår og incitamentsstrukturer, der 

kan accelerere elektrificeringen af industrien. 

 

Formandssekretariatet 
Molestien 7 
2450 København SV 
Telefon 3363 2000 
 
Emil Drevsfeldt Nielsen 
Erhvervspolitisk chef 
 
emni@danskmetal.dk 
danskmetal.dk 
 
26. november 2021 
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2. Fangst og lagring af CO2 (CCS) 

Klimarådet kan overveje at bidrage med analyser til beslutnings-

grundlaget for fangst og lagring af CO2. Tidligere analyser fra bl.a. 

det Økonomiske Råd påpeger at CCS bør bidrage væsentligt til 

opnåelsen af 70 pct. målsætningen. Uden CCS stiger de sam-

fundsøkonomiske omkostninger for Danmark fra knap 4 mia. kr. 

til op imod 10 mia. kr. årligt. Derfor kan Klimarådet overveje, om 

der kunne udarbejdes analyser af både samfundsøkonomisk men 

også global betydning, herunder fokus på lageringspotentiale og 

jobeffekter, såvel kortlægge de regulatoriske udfordringer ved 

lagring af CO2 i Danmarks undergrund.  

Klimarådet kan også overveje at bidrage med anbefalinger til, 

hvordan rammevilkårene indrettes så det sikres, at vi får en effek-

tiv myndighedsbehandling til lagring af CO2. En sådan myndig-

hedsproces bør understøtte udvikling og skabe incitamenter for 

industrien til at foretage de nødvendige investeringer i fangst, 

transport og lagringsfaciliteter mest omkostningseffektivt og med 

størst muligt reduktionspotentiale. 

3. Eksportpotentialer for Danmark i den grønne omstilling 

På baggrund af både EU-medlemslandenes klimahandlingspla-

ner og vigtige strategiske tredjelande som USA, Indien og Kina 

kan Klimarådet overveje at igangsætte analyser, der fokuserer på 

eksport- og jobpotentialer for Danmark ved den grønne omstil-

ling globalt set. Særligt interessant er eksport– og jobpotentia-

lerne til vores nærmarkeder Tyskland, Sverige, Storbritannien og 

øvrige EU-lande. Det er dog også relevant for særligt de danske 

SMV’er at få belyst, hvilke energikilder de forskellige lande foku-

serer på - og herunder hvilke varegrupper og delkomponenter 

den grønne omstilling i de udvalgte lande forventes at skabe en 

stigende efterspørgsel efter.  

Dertil kunne en delanalyse også fokusere på, hvorfor dansk grøn 

eksport siden 2017 er stagneret jf. Redegørelse om virksomhe-

ders grønne omstilling udgivet af Erhvervsministeriet i oktober 

2021 (side 23).  

https://em.dk/media/14278/redegoerelse-om-virksomheders-groenne-omstilling.pdf
https://em.dk/media/14278/redegoerelse-om-virksomheders-groenne-omstilling.pdf
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FH’s input til Klimarådets fremadrettede arbejde 

Fagbevægelsens Hovedorganisation (FH) takker for muligheden for at komme med input til 

Klimarådets fremadrettede arbejde. Nedenstående input supplerer de input, som FH gav på 

mødet i Klimarådets Dialogforum den 22. november. 

FH foreslår, at Klimarådet fremadrettet igangsætter eller styrker arbejde på fire områder: 

1. Uddannelse og beskæftigelse i den grønne omstilling: Uddannelse og 

beskæftigelse er afgørende i den grønne omstilling. Kompetent arbejdskraft bliver således 

afgørende for omstillingens hastighed og omkostningseffektivitet. FH (2020a) og Dansk 

Energi (2020) vist, at 2030-målets implementering indebærer et arbejdskraftsbehov på 

mere end 200.000 årsværk, herunder ikke mindst faglært arbejdskraft. Dertil kommer et 

evt. øget arbejdskraftsbehov i forbindelse med en stigende grøn eksport (se også 

CONCITO, 2021).  

Klimarådet har imidlertid ikke beskæftiget sig nævneværdigt med uddannelse og 

beskæftigelse. Fx påpeger Rådets statusrapport fra 2021 blot, at omstillingen vil betyde 

forskydninger af jobs mellem brancher (Klimarådet, 2021: 65). Dermed overser rapporten, 

at beskæftigelse ikke blot er et hensyn i omstillingen, men også en vigtig forudsætning for 

omstillingen. Forskydning af job mellem brancher er et væsentligt beskæftigelsesmæssigt 

aspekt i den grønne omstilling, men det er ikke det eneste beskæftigelsesmæssige aspekt. 

Da Klimarådet skal fremme ’et fagligt sammenhængende beslutningsgrundlag for 

Danmarks klimapolitik’ bør rådet i sit kommende arbejde analysere den grønne omstillings 

uddannelses- og beskæftigelsesmæssige behov og konsekvenser– eller som minimum 

sammenfatte eksisterende analyser – og komme med relevante anbefalinger.  

Det bemærkes i øvrigt, at uddannelses- og beskæftigelsesindsatser kan fremme social 

balance og sammenhængskraft og dermed opbakningen til den grønne omstilling (FH, 

2020a).  

2. Fordelingsmæssige aspekter i den grønne omstilling: Klimaloven fastlægger, at der 

skal ’(…) bibeholdes et stærkt velfærdssamfund, hvor sammenhængskraften og den 

sociale balance sikres’. Klimarådet behandlede kort ’sammenhængskraft’ og ’social 

balance’ i statusrapport fra 2021, men uden at fremlægge egentlige analyser eller 

anbefalinger. Klimarådet bør i sit kommende arbejde adressere social balance og 

sammenhængskraft nærmere og komme med relevante anbefalinger. Det kan både være i 

form af 1) nye analyser, 2) sammenfatning af eksisterende analyser, fx som led i 

statusrapporter, eller 3) indtænkning i relevante rapporter. Fx bør der i evt. analyser af 

klimaafgifter eller persontransport indgå beregninger af fordelingseffekter, herunder ikke 

blot på tværs af indkomstgrupper, men også på tværs af uddannelse og geografi (se også 

FH, 2020b).  

3. Analyser af veje til klimaneutralitet: Klimarådets hidtidige fokus på 2030 bør 

suppleres med analyser af, hvordan Danmark opnår klimaneutralitet på længere sigt, og 

hvilke tiltag der bør igangsættes på kort sigt for at opnå klimaneutraliteten så 

omkostningseffektivt som muligt. Det kunne fx være udbygning af energiproduktion, 
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udbygning af infrastruktur, skovrejsning eller forskningsindsatser. Ved at identificere veje 

til klimaneutralitet og relevante tiltag ville en analyse styrke beslutningsgrundlag og skabe 

større vished for virksomheder, organisationer og den enkelte dansker. Analyserne bør, jf. 

ovenfor, adressere uddannelse, beskæftigelse og fordelingsmæssige aspekter, fx ved at 

specificere hvordan forskellige veje til klimaneutralitet og konkrete tiltag forventes at 

påvirke kompetencebehov, beskæftigelse og økonomi i forskellige brancher og områder. 

Der vil naturligvis være store usikkerheder forbundet med analyser af omstillingen frem 

mod 2050, men dette betyder ikke at sådanne analyser ikke kan have merværdi. Alene en 

identificering af, hvor de største usikkerheder er, kan bidrage til afklaring og fremdrift. FH 

bemærker da også, at andre instanser er begyndt at analysere veje til klimaneutralitet. I 

2021 har Energistyrelsen således fremlagt fire scenarier, der viser forskellige veje til 

klimaneutralitet i Danmark (KEFM, 2021; ENS, 2021), og det britiske finansministerium har 

fremlagt en ’net zero’ rapport om Storbritanniens omstillingen til klimaneutralitet, der bl.a. 

indeholder analyser af effekter for arbejdsmarked og husholdninger (HM Treasury, 2021).  

4. Vurdering af fremdrift i den grønne omstilling på landbrugsområdet: Der blev 

den 4. oktober 2021 indgået en politisk aftale om grøn omstilling af dansk landbrug, der 

forventes at reducere drivhusgasudledninger med op til 7.4 mio. tons. Aftalens effekt er 

imidlertid afhængig af udviklingen af grønne teknologier og frivillige virkemidler. Dette 

indebærer usikkerheder, som smitter af på andre sektorer, fordi reduktioner, der måske 

ikke opnås i landbruget, vil skulle finde i andre sektorer. Klimarådet bør, forud for det 

aftalte genbesøg af aftalen i 2023, vurdere fremdriften i den grønne omstilling på 

landbrugsområdet med henblik på at styrke det politiske beslutningsgrundlag. 

 

CONCITO (2021), Fremtidens grønne arbejdsmarked i støbeskeen, 

https://concito.dk/nyheder/fremtidens-groenne-arbejdsmarked-stoebeskeen, CONCITO, 2021 

ENS (2021), Resultater for KP21-scenarier, Energistyrelsen, 2021 

FH (2020a), Sammen skaber vi Danmark – sammen skaber vi grøn omstilling: FH’s 

helhedsplan for en retfærdig grøn omstilling, FH, 2020, https://fho.dk/wp-

content/uploads/2020/06/fh-sammen-skaber-vi-grn-omstilling.pdf  

FH (2020b), ’Det kræver analyse at sikre social balance i klimaafgifter’, Politiken, 11. oktober, 

2020, https://fho.dk/blog/2020/10/11/det-kraever-analyse-at-sikre-social-balance-i-

klimaafgifter/  

KEFM (2021), Klimaprogram 2021, Klima-, Energi- og Forsyningsministeriet, 2021. 

Klimarådet (2021), Statusrapport 2021: Danmarks nationale og globale klimaindsats, 

Klimarådet, 2021. 

HM Treasury (2021), Net Zero Review: Analysis exploring the key issues, HM Treasury, 

https://assets.publishing.service.gov.uk/government/uploads/system/uploads/attachment_dat

a/file/1026725/NZR_-_Final_Report_-_Published_version.pdf  
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Input til Klimarådets arbejdsprogram 2022 samt fremtidige analyser 
Forbrugerrådet Tænk har følgende skriftlige input til Klimarådets arbejdsprogram 2022 og fremtidige 

analyser.  

 

Forbrugsbaseret aftryk 

Klimarådet har påpeget i en kommentar til regeringens klimaprogram, at der bør arbejdes mere med at 

se på det forbrugsbaserede klimaaftryk. Dette er vi i Forbrugerrådet Tænk enige i. Samtidig kunne det 

også være oplagt, at Klimarådet selv arbejder med det forbrugsbaserede aftryk. Det vil fx være nyttigt, 

hvis Klimarådet kan kvalificere skønnet over, hvad øget produktholdbarhed samt reparerbarhed på 

non-food vil bibringe på klimabundlinjen.  

 

Klimagevinst ved forbud mod erhvervslivets destruktion af non-food 

I Frankrig er der indført forbud mod destruktion af non-food1, der blev vedtaget 10.2.2020. Mere 

konkret står der i loven, at alle producenter, importører og distributører (forhandlere) af bl.a. tøj, 

kosmetik, elektriske og elektroniske apparater samt hygiejneprodukter skal sikre sig, at alle usolgte 

varer sendes til genbrug, genanvendelse eller redistribueres. Det bliver således forbudt at destruere 

(ved forbrændning eller ’landfill’) usolgte, nye non-foodvarer som tøj, sko, skønhedsprodukter mm. 

Loven træder i kraft mellem udgangen af 2021 og udgangen af 2023 afhængigt af sektoren. Loven er 

med til at stoppe overproduktion og spild af produkter. Vi opfordrer Klimarådet til at se på den 

potentielle klimagevinsten ved et dansk nationalt forbud mod destruktion af usolgt non-food.  

 

Klimamærkning af fødevarer 

Flere undersøgelser fra bl.a. Forbrugerrådet Tænk viser, at forbrugere finder det svært at gennemskue 

fødevareres klimabelastning. Vi mener derfor, at der er behov for bedre klimainformation og -

vejledning i købsøjeblikket. Et redskab, der debatteres meget i klimadebatten, er klimamærkning af 

fødevarer, og hvordan en sådan mærkning eventuelt vil skulle se ud. Vi opfordrer til, at Klimarådet ser 

på skøn over, hvad klimaeffekten af bedre mærkning vil kunne give samt eventuelt laver en analyse af 

hvilken mærkningsform, der har størst potentiale til at medføre adfærdsændring mod en mere 

klimavenlig kost (fx positivmærkning vs. farveskala). 

 

 

 

Klima som konkurrenceparameter i banksektoren 

                                                                    
1 Économie circulaire - Sénat (senat.fr) 

LOI n° 2020-105 du 10 février 2020 relative à la lutte contre le gaspillage et à l'économie circulaire (1) - 

Légifrance (legifrance.gouv.fr) 

France announces ‘world first’ ban on destruction of unsold non-food products (thelocal.fr) 

 

http://www.senat.fr/dossier-legislatif/pjl18-660.html
https://www.legifrance.gouv.fr/jorf/id/JORFTEXT000041553759?r=Uoa8Oua6kJ
https://www.legifrance.gouv.fr/jorf/id/JORFTEXT000041553759?r=Uoa8Oua6kJ
https://www.thelocal.fr/20190604/france-announces-world-first-ban-on-destruction-of-unsold-non-food-products-by-2023/
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Med EU’s taksonomi- og disclosure-forordningen bliver det nemmere at investere sin opsparing på 

mere bæredygtig vis. Det gælder dog kun for selve investeringsprodukterne og ikke de finansielle 

virksomheder. Det vil sige, at en bank på den ene side kan udbyde klimavenlige investeringsprodukter, 

men på den anden side tilbyde finansiering af projekter, der omfatter skovrydning i Amazonas. Derfor 

kan klimabevidste forbrugere indirekte komme til at være med til at finansiere klimaskadelige 

virksomheder. Der har den seneste tid været en lang række sager, hvor det er blevet afsløret, at grønne 

fonde indeholder alt fra russisk gas, afrikanske miner og olieselskaber. Hvis klima og bæredygtighed 

skal være et konkurrenceparameter i den finansielle sektor, kræver det, at forbrugere nemt kan se, hvad 

der gør noget for klimaet, og tilsvarende hvad der mest af alt er tomme løfter. 

 

I en undersøgelse, som Forbrugerrådet Tænk lavede for ca. et år siden, var det hyppigste svar fra 

forbrugerne på spørgsmålet om, hvad den største barriere for bankskift var, at de ikke kunne overskue 

hvilke banker, der var mest etiske og agerede mest bæredygtigt. Vi opfordrer Klimarådet til at se på, 

hvordan det bliver nemmere for forbrugere at agere mere bæredygtigt, både i investeringer og 

bankvalg, samt hvordan klima og bæredygtighed kan blive til et større konkurrenceparameter i den 

finansielle sektor. Vi forslår selv en Fair Finance Guide, som man kender fra andre lande, både i og 

udenfor EU.  

 

Kollektiv transport vs. elektriske biler 

Det lader til, at regeringens hovedstrategi er at satse på elektrificering af biler, når der tales om klima 

og biler. Med det udgangspunkter, at det kræver store investeringer at fremme den kollektive transport 

kunne det være interessant med en analyse, hvor udgifterne sammenholdes med, hvad klimagevinster 

koster i andre sektorer.  

 

Togrejser  

Passagerpulsen i Forbrugerrådets Tænks undersøgelse2 viser, at danske forbrugere i stigende grad 

ønsker at benytte mere klima- og miljøvenlig transport. Vi opfordrer til, at Klimarådet arbejder for, at 

forbrugere bliver mere bevidste om transportformernes klimaaftryk, så det bliver et væsentligere 

parameter i valget af transportform, og at det undersøges hvilke tiltag (økonomiske, politiske osv.), der 

kan iværksættes, for bedst muligt at understøtte danske passagerers ønske om i højere grad at benytte 

mere klima- og miljøvenlig transport.  

 

Busfremkommelighed 

Danske passagerer ønsker at busfremkommelighed prioriteres, når der er trængsel. Vi opfordrer 

Klimarådet til at se på klimagevinsten ved at prioritere busfremkommelighed3. Forbedret 

busfremkommelighed og kortere rejsetider kan få folk til at droppe bilturene. Da ca. 1/4 af rejserne 

med busser inkluderer mindst 1 skift mellem transportmidler, kan det også resultere i flere rejser med 

tog og metro.  

 

 
Med venlig hilsen 
 
Helle Agerdal Olsen  Vibeke Myrtue Jensen  

Politisk chef for Bæredygtigt Forbrug Politisk rådgiver samt medlem af Klimarådets 
Dialogforum 

                                                                    
2 Undersøgelse: Danskernes ønsker til klimavenlig transport | Passagerpulsen (taenk.dk) 

3  Undersøgelse: Trængsel og busfremkommelighed | Passagerpulsen (taenk.dk) 

 

 

https://passagerpulsen.taenk.dk/bliv-klogere/undersoegelse-danskernes-oensker-til-klimavenlig-transport
https://passagerpulsen.taenk.dk/bliv-klogere/undersoegelse-traengsel-og-busfremkommelighed


Globalt Fokus 

Der har været gode og vigtige temaer på dagsorden. Tak for det. 

 

Klimafinansiering og støtte til ulande 

Vi vil foreslå at Klimarådet også kigger på Danmarks internationale ansvar i klimadebatten, 

inklusive den danske klimafinansiering (som også er med i den globale rapportering). Klimastøtten 

til ulande er afgørende for at løse klimakrisen da de både bidrager til at reducere udledninger i 

ulande, og sikrer klimatilpasning. 
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Forslag til Klimarådets arbejde 2022 

 
 

I IDA er vi glade for muligheden for at komme med input til Klimarådets 

fremadrettede arbejde. Vi har nedenstående supplerer input efter Klimarådets 

Dialogforum den 22. november. 

For der første støtter vi de 4 forslag som er indsendt af FH i forbindelse med 

Klimarådets dialogforum – opsummeret ved dots her. 

• Uddannelse og beskæftigelse i den grønne omstilling 

• Fordelingsmæssige aspekter i den grønne omstilling:  

• Analyser af veje til klimaneutralitet 

• Vurdering af fremdrift i den grønne omstilling på landbrugsområdet:  

Derudover vil vi gerne supplere med følgende: 

1. Analyse af betydning af Methan reduktioner i Danmark 

Både den seneste IPCC-rapport og konklusioner fra de mange events på 

COP26 lægger op til at Methans betydning har været undervurderet i 

klimapolitik.  

Vi opfordrer derfor Klimarådet til at se nærmere på dette herunder udslip fra 

biogasanlæg og olie og gasproduktion 

2. Hvad betyder de mange nye behov for grøn el (Ptx, elbiler mv) for den 

klimamæssige betydning af energibesparelser og energieffektiviseringer både 

især i industri?  

 
Med venlig hilsen 
 
Pernille Hagedorn-Rasmussen 
 

 

26. november 2021 
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Klima-, Energi- og Forsyningsministeriets input til Klimarådets arbejdspro-

gram 2022 

 

Klima-, Energi- og Forsyningsministeriet (KEFM) kvitterer for Klimarådets indby-

delse til at sende input til Klimarådets arbejdsprogram for 2022. KEFM vil samtidig 

gerne kvittere for samarbejdet med Klimarådet.  

 

Det fremgår af Køreplan for et grønt Danmark, hvornår regeringen planlægger at 

fremlægge nye strategier og udspil frem til og med 2025 med henblik på at nå 

2030-målet. Evt. analyser og anbefalinger fra Klimarådet opfordres derfor til at 

komme i god tid inden de for emnet relevante strategier og udspil. På den måde vil 

KEFM have mulighed for at tage højde herfor i det arbejde, der skal danne grund-

lag for udarbejdelsen af regeringens udspil. 

 

Generelt er det vigtigt, at Klimarådet øger sit fokus på omkostninger og kommer 

med forslag til konkrete og gennemregnede virkemidler, hvor der er regnet på skyg-

gepriser, CO2-effekter og omkostninger for forbrugere, statskasse og virksomheder. 

KEFM anser det således for hensigtsmæssigt, at der fortsat arbejdes med at styrke 

det analytiske grundlag for Klimarådets anbefalinger, herunder fokus på klimalo-

vens guidede principper. KEFM stiller sig meget gerne til rådighed for gensidig dia-

log om det faglige grundlag for kommende analyser, herunder ift. data, metode og 

beregninger af effekter og omkostninger. Klimarådets netop overståede workshop 

for Klimadialogforum vedr. næste års arbejdsprogram er et godt skridt i den retning.   

 

Mulige nye analyser  

Som opfølgning på workshop om Klimarådets kommende arbejde og som supple-

ment til regeringens eget arbejde, foreslår KEFM, at der igangsættes følgende ana-

lyser inden for de tre områder landbrug, biomasse samt EU og klimapolitik: 

 

Landbrug 

KEFM foreslår, at Klimarådet fokuserer på analyser, som er relevante for kvalifice-

ringen af sektorens udviklingsspor, herunder omkostninger, omstillingshastigheder 

og barrierer for videre opskalering. Det foreslås endvidere, at Klimarådet analyserer 

og inkluderer forslag til, hvordan en separat landsektor for landbrugets 

ikke-energirelaterede drivhusgasudledninger og optag i jord og skov konkret kan 

implementeres med klimareguleringstiltag på EU-niveau, som regeringen kan ar-

bejde for at få indført med henblik på at sikre en omkostningseffektiv og fair omstil-

ling på tværs af EU. Yderligere vil det være relevant at belyse, hvordan økologisk 

produktion kan spille en rolle i indfrielsen af Danmarks klimamål, herunder konse-

kvenserne af ændret produktion og arealanvendelse - fx ILUC-effekter. Klimarådet 

opfordres desuden til at foretage en specifik analyse af CO2e-afgift som instrument 

til nedbringelse af land- og skovbrugssektorens udledninger. 

 

Biomasse:  

Regeringen og et bredt flertal i Folketinget besluttede med Klimaaftale for Energi og 

industri mv. af 22. juni 2020 at foretage tre analyser: 1) aftalens konsekvenser af 
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elforsyningssikkerheden, 2) indførelse af et evt. forbud mod olie og naturgas i fjern-

varmen og 3) konsekvenser ved på sigt at begrænse brug af træbiomasse til el- og 

fjernvarmeproduktion. Formålet er bl.a. at afdække konsekvenserne ved på sigt at 

begrænse forbruget af træbiomasse til el- og - herunder effekter på forsyningssik-

kerheden og omkostningerne for forbrugerne. KEFM ser på den baggrund gerne, at 

Klimarådets eventuelle analyser på biomasse kan supplere og/eller bygge oven på 

disse analyser. KEFM går derfor gerne i dialog med Klimarådet med henblik på 

drøfte de aspekter af biomasse, som Klimarådet evt. planlægger at analysere. 

 

EU og klimapolitik 

Kommissionen forventes at fremsætte et forslag til revision af Bygningsdirektivet 

den 14. december 2021. I den forbindelse foreslår KEFM, at Klimarådet undersø-

ger de afledte effekter for bygningsrenovering (både offentligt og privat), herunder 

CO2-besparelser (også i DK) og vurdering af omkostningseffektiviteten. 

 

Forslag til øvrige analyser: 

I tillæg til ovenstående foreslår KEFM, at Klimarådet kan arbejde med følgende 

analyser: 

 

Direct Air Capture (DAC) 

KEFM igangsætter en analyse af DAC-teknologier ifm. CCS strategien. I den for-

bindelse vil det være relevant at få Klimarådets faglige vurdering om, hvorvidt DAC-

teknologier vurderes at være relevante (teknologisk og reguleringsmæssige) klima-

virkemidler. 

 

Virkemidler til reduktion af Danmarks forbrugsbaserede klimaaftryk 

I Klimarådets kommentering af Klimaprogram 2021 efterlyste Klimarådet en mere 

målrettet indsats for at reducere det forbrugsbaserede klimaaftryk. Det foreslås, at 

Klimarådet igangsætter en analyse mhp. at afdække mulige virkemidler, der kan re-

ducere det forbrugsbaserede klimaaftryk. 
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Ref. CHRISTU 

Den 25. november 2021 

 

  

FVM input til Klimarådets arbejde – Klimadialogforum  

Baggrund 
Den 22. november faciliterede Klimarådet en workshop for medlemmerne i Klimadialogforum med 

henblik på at modtage input til Klimarådets fremadrettede arbejde.  

 

Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri eftersender hermed ministeriets ni forslag til 

Klimarådets fremtidige arbejde vedr. landbrug og fødevarer. 

 

Overordnet betragtning: 

Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri opfordrer til, at Klimarådet så vidt muligt tager højde 

for implementerings-, administrative- og tilsynsmæssige udfordringer forbundet med den grønne 

omstilling. Fødevareministeriet indgår gerne i dialog om disse aspekter.  

 

Forslag til konkrete emner for Klimarådets videre arbejde: 

 

1. Implementering af udviklingstiltag i Landbrugsaftalen 

a. Beskrivelse: Bidrage med analyser og anbefalinger til, hvordan udvalgte 

udviklingstiltag i Landbrugsaftalen bedst implementeres/realiseres, herunder 

konkrete forslag til, hvilke trin i processen og værdikæden, der er nødvendige på kort, 

mellemlang og lang sigt. Analyserne kan også kortlægge væsentlige barriere f.eks. ift. 

forskning, og om hvordan det kan tælles med i emissionsopgørelsen. 

b. Motivation: Implementering og realisering af udviklingstiltagene er en afgørende 

forudsætning for at opfylde reduktionsmålene for landbrugssektoren.  

 

2. Positive incitamenter i en regulerings-/afgiftsmodel? 

a. Beskrivelse: Analyse af, hvilke muligheder der kan være for at skabe positive 

incitamenter (f.eks. på baggrund af tilskud og rådgivning) i en bedriftsnær 

reguleringsmodel. Hvordan kan kompensation, tilskud eller andre former for 

belønning anvendes mest omkostningseffektivt? 

b. Motivation: En positiv og effektiv incitamentsstruktur vil øge landmændenes 

opbakning til en regulerings-/afgiftsmodel og på den måde bidrage til at opfylde 

landbrugets reduktionsmål. 

 

3. Plantebaserede fødevarer 

a. Beskrivelse: Analyse af, hvordan den plantebaserede fødevaredagsorden bedst 

understøttes i en dansk kontekst bl.a. ift. sortsudvikling, dyrkning, forarbejdning, 

salgsfremme, eksportfremme, uddannelse, vidensformidling og forbrugeradfærd. 

b. Motivation: Plantebaserede fødevarer og proteiner er et fremtidigt vækstområde, hvor 

nye indtjenings- og jobmuligheder kan etableres, og hvor hensyn til vækst, miljø og 

klima går hånd i hånd (positive synergier). Samtidig kan det også være et input til den 

plantestrategi, som er aftalt med landbrugsaftalen.  
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4. Klimakreditter 

a. Beskrivelse: Analyse af markedet for frivillig klimakompensation herunder handel 

med klimakreditter samt en vurdering udviklingen i de kommende år. Hvad betyder 

frivillig klimakompensation for den danske klimaindsats? Hvad er mulighederne og 

udfordringerne? 

b. Motivation: Markedet for frivillig klimakompensation er i vækst på trods af, at 

området på mange måder er kontroversielt og usikkert. Vi ser en bevægelse i retning 

mod klimakompensation på produkt- og virksomhedsniveau ved køb af klimakreditter 

både fra Danmark, men også i tredje lande. Klimakompensation kan potentielt 

bidrage til at fremme omstilling en, men det kan også risikere at erstatte reelle 

reduktioner af klimaudledninger og modarbejde landmændenes incitament til at søge 

ind i klima-tilskudsordninger samt fødevareproducenternes interesse i at opsøge 

råvarer og udvikle produktionsprocesser med lavere klimaaftryk. 

 

5. Bioøkonomi og brugen af bioressourcer på tværs af sektorer 

a. Beskrivelse: Analyse af brugen af bioressourcer på tværs af sektorer med henblik på 

afdække den mest hensigtsmæssige anvendelse af begrænsede ressourcer.  

b. Motivation: Der er store potentialer på bioøkonomi-området, f.eks. inden for biogas 

og pyrolyse. Da bioressourcer er begrænsede, er det afgørende at sikre, at eksisterende 

samt fremtidige indsatser ser på tværs af sektorer ift., hvordan bioressourcerne 

udnyttes bedst.  

 

6. Carbon farming 

a. Beskrivelse: Analyse af, hvordan carbon farming indsatsen - dvs. forøgelse/beskyttelse 

af landbrugets kulstofpulje - kan styrkes i en dansk kontekst.  

b. Motivation: En styrket carbon farming indsats vil øge kulstoflagringen og dermed 

modbalancere sektorens udledninger. Det vil bidrage positivt til opfyldelsen af 

landbrugets reduktionsmål og Danmarks overordnede klimamål nationalt og i EU.  

Dette under hensyntagen til, at der er et loft over, hvor meget optaget i LULUCF-

sektoren kan bidrage til EU-klimamål for landbrugssektoren. 

 

7. Kostråd til måltider i professionelle køkkener 

a. Beskrivelse: Analyse af i hvor høj grad de nye kostråd til måltider i professionelle 

køkkener er blevet implementeret ude i daginstitutioner, skoler og i kantiner samt en 

analyse af effekten på klimaaftryk. Desuden skal analysen bidrage til at belyse 

barrierer og muligheder i forhold til implementeringen.  

b. Motivation: Primo 2022 lanceres nye kostråd til måltider i professionelle køkkener, 

der ligesom De officielle Kostråd, tager hensyn til både sundhed og klima. Fra de 

offentlige køkkener serveres der dagligt omkring 800.000 måltider. Der er derfor et 

stort potentiale i forhold til at vise danskerne, hvordan en sund og klimavenlig mad 

kan se ud og dermed til at påvirke danskernes kostvaner i en mere sund og 

klimavenlig retning. 

 

8. Omstilling til bæredygtigt råvaregrundlag 

a. Beskrivelse: Analyse af, hvordan den nuværende model for finansiering og regulering 

kan udvikles for bedre at fremme udvikling og markedsskabelse af alternative 

proteiner og nye innovative råvarer og relaterede teknologier til foder og fødevarer 

med lavere klimaeffekt. Eksempelvis single cell produkter, laboratoriefremstillet kød 

fermentering, tang, vertikalt landbrug og insekter. 
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b. Motivation: Der vil forventeligt være et stort potentiale for CO2-reducering ved at 

anvende de nævnte råvarer, eksempelvis insekter, som alternativ til nuværende 

proteiner og olie. Mange af værdikæderne for de nye råvarer er underudviklede og 

mangler finansiel støtte allerede i den tidlige innovationsfase, da der ofte vil være tale 

om mindre virksomheder, der ikke har tilstrækkelige ressourcer til at starte en 

produktion af nye, klimavenlige produkter. En reguleringsanalyse skal understøtte, at 

nye råvarer kan rummes i lovgivningen.   

 

9. Økologiens rolle i opnåelsen af Danmarks klimamålsætninger 

a. Beskrivelse: Analyse af, hvordan der skabes øget incitament mhp. at fordoble det 

økologiske areal samt eksporten og forbruget af økologi frem mod 2030. Analysen kan 

også omhandle, hvordan man opnår højest mulig klimaeffekt af omlægningen samt 

beskrive, hvilke barrierer der er for at økologien kan bidrage til klimaomstillingen 

f.eks. ift. emissionsopgørelserne mv. 

b. Motivation: Økologi har en anden emissionsprofil end konventionel landbrug. På 

baggrund af regeringens målsætning om at fordoble det økologiske areal, eksporten af 

økologi og danskernes forbrug af økologi frem mod 2030, vil det være relevant at 

analysere forskellige scenarier for øget produktion af økologiske fødevarer sammen 

med nationale klimamålsætninger. 
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LEDERNES KOMMENTARER TIL WORKSHOP 
HOS KLIMARÅDET 22.11.2021 
 

 

Lederne takker Klimarådet for afholdelsen af en god og konstruktiv workshop, og har i den forbindelse 

følgende kommentarer, der hermed eftersendes. Dertil er forslag til to temaer, som Lederne foreslår 

Klimarådet tager op.  

 

EU  
I forlængelse af workshoppens tema om EU foreslår Lederne, at Klimarådet løbende vurderer EU-lovgiv-

ningens betydning for danske virksomheders grønne omstilling. Det kunne fx omfatte taksonomien for 

bæredygtige investeringer.   

 

Hvad der besluttes på EU-niveau har store konsekvenser for, hvordan den grønne omstilling vil kunne 

ske i Danmark, og har også indflydelse på ledelsesrummet ude i danske virksomheder. Derfor følger Le-

derne nøje den klimapolitiske udvikling i EU og hilser flere initiativer velkommen, ligesom Lederne for-

holder sig kritisk til visse dele af den omfattende mængde af EU-lovgivning der præsenteres i øjeblikket.  

 

Et udvidet kvotesystem vil eksempelvis komme de danske klimaambitioner til gode og dermed også 

styrke konkurrencen for danske virksomheder. Dertil åbner EU som verdens største interne marked, en 

lang række attraktive eksportmuligheder for danske virksomheder. Lovgivning der omhandler rapporte-

ring og fælles standarder for klimarapportering er også en konkurrencemæssig fordel, og vil facilitere 

arbejdet med klima for danske ledere. 

 

Lederne vurderer derimod at forslaget om Sustainable Corporate Governance kan have en lang række 

uhensigtsmæssige effekter, idet der pålægges ledere krav som vil modarbejde deres arbejde med bære-

dygtig omstilling i virksomhederne. Det gælder eksempelvis kravene om obligatoriske stakeholderkomi-

téer i bestyrelser, afskaffelse af kvartalsrapporter eller muligheden for at stakeholders kan sagsøge en-

kelte medlemmer af ledelsen, hvis de ikke opnår bæredygtighedsmål. Det er Ledernes holdning, at det 

er svært at lovgive om god ledelse, på den måde som EU her har foreslået det. 

 

Derudover har Lederne følgende kommentarer til områder, som optager os og som har relevans for Kli-

marådets arbejde.  

Grønne kompetencer 
Lederne vil opfordre Klimarådet til at se nærmere på det generelle behov for grønne kompetencer og 

her medtænker det store behov, der er blandt danske ledere, som i høj grad er dem der skal sætte den 

strategiske retning og involvere alle typer medarbejdere i at omsætte nationale klimamålsætninger til 

resultater. 

 

Lederne er optaget af at sikre at de grønne kompetencer der skal klimaomstille vores samfund, er til 

stede både blandt vores medlemmer og på arbejdsmarkedet generelt. Med forskellige interesseorgani-

sationer som afsendere er der udkommet en lang række analyser der har identificeret niveauet af, og 

behovet for, grønne kompetencer og grønne jobs, primært for de faglærte grupper. Og ligeledes er der 

igangsat initiativer som for eksempel et partnerskab mellem Mandag Morgen og CONCITO, der skal af-

dække fremtidens grønne arbejdsmarked.  
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Udover at Lederne er optaget af at den nødvendige, grønne arbejdskraft er til stede, er Lederne også 

optaget af, hvad den grønne omstilling kommer til at betyde for danske ledere, hvad angår erhvervelse 

af nye kompetencer og opkvalificering. Derfor er Lederne i gang med indledende undersøgelser af, hvad 

grønne lederkompetencer vil sige, i hvor høj grad de er tilstede ude i virksomhederne, og hvordan der 

kan skabes større politisk fokus på nødvendigheden af, at danske ledere er bedst muligt rustet til at lede 

virksomheder gennem en omfattende klimaomstilling.  

Hjemmearbejde 
Som opfølgning på Klimarådets tidligere bemærkninger om hjemmearbejde skal Lederne opfordre til, at 

Klimarådet ser nærmere på de muligheder, der er for, at hjemmearbejde på den kortere bane kan bi-

drage til at sænke CO2 aftrykket, og herunder ser på virkemidler inden for transportområdet og i vurde-

ringen af de samfundsøkonomiske konsekvenser af disse også medtager hjemmearbejde. 

 

Frem mod 2030 vil transport udgøre en af de største udledningsposter i Danmark. Det er et område der i 

den grad kalder på nye løsninger og indsatser. Mere hjemmearbejde kunne være noget der kunne skabe 

betydelige reduktioner i transportsektoren, i hvert fald på den korte bane.  

 

Lederne har navnlig som konsekvens af coronaepidemien kunnet indhente erfaringer omkring hjemme-

arbejde og hvordan det håndteres ledelsesmæssigt. Men dertil også gennem surveys kunne observere, 

at vores medlemmer gennemgående er positivt stemte over for idéen med mere hjemmearbejde, også i 

tiden efter corona. Ledernes survey viser eksempelvis at 67 pct. af vores medlemmer vurderer at ar-

bejde vil kunne foretages fra hjemmet, uden det går ud over trivsel eller produktion.  

 

Og det kan som sagt også have effekter i forhold til besparelse af CO2. Ledernes egne beregninger viser 

således, at hvis man antager, at to tredjedele af de fuldtidsansatte i det private kan arbejde hjemmefra 

bare en eller to gange mere om ugen, end de gjorde før coronakrisen, så kan der potentielt spares mel-

lem 5.250-10.500 ton CO2 om ugen – eller 240.000-480.000 ton CO2 om året. Det svarer til imellem en 

tiendedel og en femtedel af de 2,1 millioner ton CO2 som regeringens aftale om grøn omstilling af vej-

transporten vil reducere, hvis man indfører én million grønne biler i 2030. Øget hjemmearbejde kan 

altså være en væsentligt nemmere og billigere måde at opnå en del af disse reduktioner på den kortere 

bane. 

Vejen frem til 2050 
 

Som interesseorganisation for danske ledere, er Lederne optaget af at have klare politiske rammebetin-

gelser, således at vores medlemmer kan planlægge virksomhedsdriften og herunder den grønne omstil-

ling bedst muligt. Derfor håber vi, at Klimarådet i sit fremtidige arbejde vil sikre et større fokus på at re-

duktionsvejen frem mod 2050 bliver tydeligere. Det kan dreje sig om alt fra Klimarådets anbefalinger og 

vurderinger af regulative og teknologiske virkemidler frem mod 2050 og herunder anbefalinger til rege-

ringen på den baggrund. 

26. november 2021 
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Økologisk Landsforening, sk 

sk@okologi.dk 

Økologisk Landsforening 

Mange tak for et fint møde i mandags. Jeg håber, det var god inspiration for jer. Jeg sender her indspil til fremtidige 

analyser. 
1. I hvilket omfang EUs landbrugsstøtte kan bruges til at nedbringe landbrugets klimabelastning. Man kan se på 

de rammer, som er givet af EU reglerne, og man kan se på den faktiske udmøntning, ministeriet vælger i 
Danmark i deres strategiske CAP-plan. 

2. Økologisk Landsforening har udarbejdet et forslag til indretning af landbrugsstøtten, som samtidigt kan 
fungere som en CO2 afgiftsmodel for landbruget. Modellen sætter sig ud over udfordringer med præcise 
CO2e-opgørelser, idet den baserer sig på at betale for en alt andet lige klimavenlig adfærd. Der laves dog et 
bagvedliggende klimaregnskab, men det konverteres til at sige noget om adfærden, og derved håndterer vi 
udfordringen med tilstrækkelig præcision som grundlag for en CO2 afgifts opkrævning. Vi så meget gerne, at 
Klimarådet tager denne model med i betragtning i en vurdering af, om landbrugsstøtten kan udformes, så 
den skaber klimaomstilling i landbruget. I kan læse lidt om modellen her. Hvis I beslutter at lade den indgå i 
en analyse, så vil vi meget gerne fremlægge den mere i detaljer for jer https://okologi.dk/vi-arbejder-
for/maerkesager/pris-paa-baeredygtighed/ 

3. I ØL lægger vi vægt på, at vi ikke kun løser en klimakrise. Vi skal finde frem til et bæredygtigt system, derfor 
skal omstillingen samtidigt sikre en beskyttelse af vandmiljøet, drikkevandet, plads til natur og en 
nedbringelse af antibiotikaforbruget i husdyrholdet samt gode forhold til dyrene, som svarer til den dyreetik, 
vi må forvente i nutidens samfund. Vi er derfor ligeledes optaget, af at der bliver lavet en analyse af de 
samlede konsekvenser af en alternativ udviklingsvej for landbruget, end den der karakteriseret ved det 
konventionelle landbrug. Se redegørelse i vedlagte oplæg. I vil evt. kunne udvælge emner, som I medtager i 
en analyse. 

4. Indeholdt i denne analyse kan være en afdækning af hvor stor den samlede husdyrproduktion i Danmark 
kunne være, hvis vi skal opfylde flere samtidige mål. Dvs. sikre plads til natur, give dyrene gode forhold med 
adgang til marken og et lavt antibiotikaforbrug som følge af mindre sygdomsforekomst. I den analyse kan 
indgå en vurdering af, hvor der er mest at hente er det ved yderligere effektiviseringer i DK eller i mindre 
effektive produktioner uden for Danmark, idet man må forvente at der er mere at hente på at effektivisere 
produktioner som ikke har samme effektivitetsgrad, som den vi har i Danmark. 

5. Er tilskud og mærkningsordninger en samfundsøkonomisk effektiv vej til omstilling, eller i det hele taget 
realistisk vej til omstilling, når de overordnede rammevilkår i øvrigt er uændrede? Økologien er en god case 
til at vurdere dette. Vi har i DK udviklet et stærkt mærke, og DK har haft en god og ambitiøs økologipolitik 
med arealtilskud, investering i udvikling, forskning og markedsfremme. Alligevel har vi kun nået en 
markedsandel på godt 12% på de 30 år, staten har været involveret i økologien. Når vi ikke er nået længere 
skyldes det, antager vi, at de overordnede rammevilkår har været uændret. De overordnede rammevilkår har 
været orienteret mod det konventionelle landbrug, som det ser ud i dag. Det har for eksempel betydet, at de 
negativer eksternaliteter ikke er internalisereret i produktionsomkostningerne. Derved er de konventionelle 
produkter blevet relativt for billige, hvilket skaber en konkurrenceforvridende situation. Hvis man vil se en 
omstilling, skal de overordnede rammevilkår ændres, så de retter sig mod den omstilling, der efterspørges. 
Dvs. indretning af regler og landbrugsstøtten i det omfang, den fastholdes skal have en helt ny orientering. 

6. Hvordan kan udviklingen og den tilhørende klimabelastning i landbruget forventes at komme til at se ud, hvis 
DK/EU afvikler landbrugsstøtten. Man kan vurdere, den økonomiske konsekvens, hvor lang tid tilpasningen vil 
tage landbruget, behovet for at skærpe regler for klima, natur, dyrevelfærd, miljø for at nå et ønsket resultat 
og omkostningseffektiviteten for samfundet sammenholdt med at fortsætte en landbrugspolitik, der er 
domineret af støtteordninger. 

 
  

https://okologi.dk/vi-arbejder-for/maerkesager/pris-paa-baeredygtighed/
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Forslag om udarbejdelse af en analyse af: 
 
Samfunds- og erhvervsøkonomisk effekt, samt effekten på klima, natur, biodiversitet, vandmiljø, 
drikkevand, antibiotika, kost mv. af et landbrug indrettet med afsæt i principperne for økologi 
 
Det kræver en politisk fokuseret strategi at fremme omlægning til et system i lighed med det økologiske. 
Samtidigt så er det økologiske landbrug en potentiel udviklingsvej for det danske landbrug og i EU, hvis vi 
skal i mål med såvel klima som natur- og biodiversitetsstrategier, uanset om det er i DK eller i EU. Denne 
analyse skal give et indtryk af, hvilken betydning det vil have for landbruget og den tilhørende 
samfundsøkonomi og de brede dagsordner som klima, biodiversitet, vandmiljø mm, hvis landbruget 
omlægges ud fra de økologiske mål og principper. Analysen kan samtidigt at give grundlag for at diskutere 

sikringen af landbrugspotentialet og grænserne for at udnytte landskabet til føde, foder, energi, non-food, natur og 

anlæg/by. 
 
Det danske landbrug står over for store forandringer som følge af nye krav til overholdelse af 
vandrammedirektivet, krav til ammoniak, dyrevelfærd, reduceret antibiotikaforbrug, reduceret 
sprøjtemiddelforbrug, plads til natur og større biodiversitet, en jordreform samt ikke mindst opfyldelse af 
klimalovens reduktionsmål på 70%.  
 
Det er krav, som må forventes, kræver en større systemomlægning med mindre vægt på husdyrproduktion. 
Det økologiske landbrug er som system et relevant bud på, hvordan systemet vil komme til at se ud, og 
regeringen og dens støttepartier har et mål om som minimum at fordoble det økologiske areal til 2030.   
 
Der er derfor behov for en analyse af såvel de samfunds- og erhvervsøkonomiske konsekvenser samt 
konsekvenserne på klima, natur, biodiversitet, vandmiljø, drikkevand, antibiotika, kost mv. ved en 
omstilling af landbruget, hvor det er indrettet med udgangspunkt i principperne for økologisk jordbrugs- og 
fødevareproduktion.  Analysen skal ikke begrænse sig til at tage udgangspunkt i certificeret økologi, som 
reglerne ser ud i dag, da disse regler i nogen tilfælde mere er et udtryk for forholdene, da reglerne blev 
vedtaget, end for de principper, som økologien hviler på og de mål, der er opstillet for økologi.  
 
Nedenfor er der redegjort for, hvordan det landbrug, der skal analyseres på, kan opstilles. Efterfølgende er 
der en oversigt over alle de effekter, der bør belyses.   
 
 
Karakterisering et landbrug, der er i overensstemmelse med de økologiske mål og principper 
 
Et landbrug, der er indrettet med udgangspunkt i de økologiske mål og principper, og som lægges til grund 
for analysen er karakteriseret ved  
 

a. Forbud mod pesticider, GMO og mineralsk kvælstof  

b. Næringsstofforsyning baseret på indretning af sædskiftet, her under udbredt anvendelse af 

helårsgrøngødning og efterafgrøder i alle marker med korn og bælgsæd, valg af dyrkningsstrategi 

og fuld recirkulering af alle næringsstoffer af en kvalitet, der ikke har negativ effekt på fremtidige 

generationers mulighed for at dyrke jorden 

c. Husdyr skal have adgang til udearealer og opfylde de økologiske arealkrav 

d. En vis egenforsyning fra bedriften eller bedrifter med hvilke der samarbejdes og ingen anvendelse 

af foder fra 3. lande 



e. Integration af træer og buske i form af skovlandbrug med mulighed af høst af biobaserede råstoffer 
og afgræsning i systemer med minimal eller ingen omdrift og med inklusion af andre former for 
fodersystemer herunder benyttelse af løv fra træer og buske. 

f. Husdyrholdets størrelse er afpasset dyrenes særlige værdi i økosystemet – blandt andet græsning 
af arealer, der ikke egner sig til dyrkning og muligheden for at sikre en proteinforsyning via græs og 
andre danske proteinkilder. Holistisk afgræsning med drøvtyggere er en indarbejdet 
afgræsningsmetode 

g. Faldet i husdyrholdet modsvares af en større andel afgrøder til konsum –  både grøntsager, 
kartofler, frugt, bælgsæd, korn, ærter i ligeværdigt forhold 

h. Faste kørespor i marken, mindre jordbearbejdning må forudses at være en del af praksis  

i. Energiforbruget er udskiftet med grøn energi 

j. En stor andel af husdyrgødning, der opsamles fra stalde behandles i biogasanlæg 

k. Planteudbytterne er på niveau med konventionelle udbytter som følge af den bedre 
næringsstofforsyning, forskning, udvikling og vidensformidling 

 
 
Resultatmål for en opgørelse af effekten af omlægning af dansk landbrug til et system med afsæt i de 
økologiske mål og principper 

 
Følgende resultatmål bør indgå i en dækkende opgørelse over effekten af at lave en omstilling i dansk 
landbrug med afsæt i de økologiske mål og principper  
 
Effekter på ressourceudnyttelse, -forbrug og -beskyttelse  
 

a. Afledt klimaeffekt opgjort pr. areal og pr. produceret proteinenhed 

Det foreslås opgjort pr. produceret proteinenhed, fordi protein er det begrænsende næringsstof på 

makroniveau, når det handler om at brødføde verdensbefolkningen 

b. Effekt på natur/biodiversitet i Danmark 

Effekten kan måles på populationsstørrelser, antal arter og mulighed for at sikre areal med natur 

som fokus samt fødegrundlag for dyr og mikroorganismer. 

c. Drikkevandsbeskyttelse 

Effekten opgøres på risiko for pesticidforurening 

d. Forekomst af antibiotikaresistens i landbruget 

e. Eksponering for sprøjtemiddelrester via fødevarer 

f. N-kredsløbet, kvælstofudvaskningsrisiko og samlet ammoniakbelastning 

g. P – kredsløbet og P belastningen fra landbruget til vandmiljøet 

h. Fordelingen af husdyr i landet 

i. DKs landbrug bidrag til den samlede fødevareforsyning til verdensbefolkningen udtrykt som 

produceret protein 



Det foreslås opgjort pr. produceret proteinenhed, fordi protein er det begrænsende næringsstof på 

makroniveau, når det handler om at brødføde verdensbefolkningen 

j. Grundlag for at kunne levere til en biomasseøkonomi 

k. Arealbeslaglæggelse ud fra perspektivet, at arealer er en begrænset ressource pga. mange behov 

l. Arealernes robusthed overfor store nedbørsmængder og lange tørkeperioder 

Der er tale om en effekt som hænger sammen med opbygning af mere organisk indhold i jorden, og 
som først indtræder efter en årrække 

 

Effekter på kost og ernæring 

m. Mulig afledt effekt på kostsammensætning sammenholdt med ernæringsmæssige anbefalinger 

n. Mulig afledt effekt på husholdningsbudgetter i både private og professionelle køkkener, hvis grønt 
erstatter noget af kødet, der kommer mindre madspild, og der anvendes frugt og grønt i sæson.  

1 kg øko gulerødder er f.eks. billigere end 1 kg konv. tomater, og der er flere fibre og næringsstoffer 
i vintergrønt end sommergrønt, det kan derfor vise sig at være en besparelse for 
husholdningsbudgettet. 

 

Effekter på finansiering og økonomi, beskæftigelse 

o. Betydning for finansiering og økonomi i landbruget 

Omstillingen vil påvirke den nuværende finansiering og den nuværende belåning. Det er 

nødvendigt at få belyst, hvordan det påvirker, så man kan tage stilling til, hvordan en omstilling kan 

indføres og finansieres, så den er forbundet med færrest mulige tab og omkostninger for de 

enkelte landbrug og virksomheder. 

p. Betydning for råvaresammensætning fra det danske landbrug og herunder den samlede størrelse 

på de forskellige husdyrproduktioner 

q. Betydningen for landbrugets følgevirksomheder, der forarbejder råvarer, herunder hvilken type 

virksomheder og arbejdspladser, der vil være tilknyttet et ændret landbrugssystem 

r. Betydning for dansk landbrugs rolle som eksportland af danske landbrugsprodukter og dets rolle 

globalt. 

s. Samfundsøkonomiske effekt, hvor der også er sat økonomi på de effekter og ressourcer, der ikke i 

dag er medtaget i et markedsøkonomisk/ driftsøkonomisk regnskab 

 
 


